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ХТО ПАВІНЕН 
ПРЫБІРАЦЬ ХАТУ?

Калі пачуюць голас “Крывінкі”?

Хоць трава 
не расці

ЯК МОКРАЕ ГАРЫЦЬ

”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

З якой помпай правод-
зяцца сёлета мерапры-
емствы па “навядзенню 
элементарнага парадк” на 
зямлі! Ліквідуюцца кучы 
смецця, падмятаюцца 
цэнтральныя вуліцы, фар-
буюцца фасады будынкаў. 
Сотні людзей змушаны 
прыбірацца каля сваіх 
хацін. На ўсю моц працу-
юць СМІ, прапагандуючы 
“перадавы вопыт”. Справу, 
якую нармальны чалавек 
робіць без прымусу, вы-
даюць за нешта звышнату-
ральнае. Толькі ўсё тое, як 
і любая кампанейшчына, 
праходзіць, не пакідаючы 
глыбокіх слядоў. У чалаве-
ка, які прывык тое рабіць 
штодня самастойна, гэта 
выклікае толькі ўсмешку: 
прыбяруць кучу смецця 
ў адным месцы, а ў двух 

іншых накідаюць. 
Адносіны да ўласнасці, 

як да нічыйнага, былі на-
вязаны нам бальшавікамі. 
Але яны аказаліся такімі 
прывабнымі, што працяг-
ваюць жыць у свядомасці 
“пралетарыяў” і ў нашы дні. 
Сённяшнія “пралетарыі” 
любяць гэту кампанейш-
чыну, бо адразу за выка-
наннем нейкіх указанняў 
можна атрымаць 
“ўзнагароду” ў выглядзе 
распітай бутэлькі. А вось 
мяняць сваё нутро ніхто з 
іх не збіраецца. 

Дзеля кардынальнай 
змены сітуацыі на Беларусі 
мы мусім у першую чар-
гу змяніць праводзімую 
дзяржаўную палітыку. Най-
перш адмовіцца ад кал-
гаснай мадэлі, той формы 
ўласнасці, якая выхоўвае 

заганную псіхалогію чала-
века, гадуе людзей-на–час, 
з пустой душой. Яны не ма-
юць за душой нічога. Для 
іх пусты гук беларуская 
мова і герб “Пагоня”. Ім па-
добных нельга навучыць 
падтрымліваць пастаянны 
парадак, клапаціцца пра 
вечнае. Яны любяць быць 
на пабягушках, суботніках 
і нядзельніках. Працоўны 
дзень для такіх зазвычай 
заканчваецца (а для многіх 
і пачынаецца) прывычна 
распітай паўлітэркай. І сто 
запар праведзеных Гадоў 
зямлі іхнюю псіхалогію не 
памяняюць. 

Ва ўласным доме, на 
ўласнай зямлі парадак 
павінен быць пастаян-
на і рэгулявацца зусім не 
дэкрэтамі. 

У. Ліпскі.

Я прачнулася ўжо
І ганю свае сокі ўсё вышай.
Нават ранішнік сёньня
Настрой загубіць мой ня змог.
Пройдзе тыдзень які
І з маленькай ракеты-пупышкі
Стрэліць проста ў блакіт
Мой сыночак – зялёны лісток.
Будзе ён дзень у дзень
 Жыць вялікай і сьветлаю працай
 І дыханьнем сваім 
 Ўсё жывое на сьвеце жывіць.
 Каб стагодзьдзі маглі 
 Па зямлі нашай вольна імчацца,
 І каб мог чалавек на Зямлі
 Сваё шчасьце тварыць.
Век нядоўгі ў лісточка майго,
Ў ім жыве столькі мрояў!
Хоча ён бескарысна
Зрабіць сьвет пад сонцам чысьцей.
Вы яму адплаціце 
Бацькоўскай пяшчотай, любоўю,
І тады ад Зямлі адпаўзе
Злой бяды чорны цень.
 Беражыце мяне.
 Я расту каля Вашае хаты.
 І пакуль не стамлюся я 
 Лісьцем штогод шамацець,
 Будуць, як сьветлякі,
 У шчасьлівых дзяцей вачаняты,
 Будуць звонкія песьні
 Да зорных нябёсаў ляцець.

                           Г.Станкевіч.

Вуліца імя Раманава ўрэшце займее 
ходнік. Работы па яго ўстаноўцы ўжо вя-
дуцца поўным ходам. Пачаліся яны яшчэ 
напрыканцы красавіка, трывала ўвайшлі 
ў май, і, падобна на тое, будуць законча-
ны толькі недзе ў чэрвені-ліпені. Тэмпы 
работ наўпрост уражваюць. Ёсць у народ-
зе вельмі трапнае выслоўё – “як мокрае 
гарыць”. Яно як найлепш падыходзіць да 
характарыстыкі тэмпаў работ. 

Вуліца імя Раманава мае даўжыню 
каля аднаго кіламетра. Калі за рабочы 
дзень класці ўсяго 30 метраў ходніка, то 
максімум за месяц усе работы павінны 
быць завершаны. Няўжо кіраўніцтва на-
шага раённага камунгаса думае, што чым 
даўжэй будзе класціся ходнік, тым танней 
гэта абыдзецца для ягонага бюджэту? 

Раніцой я іду па гэтай вуліцы на пра-
цу, вечарам вяртаюся назад. Сорамна 
бачыць, як сем-восем здаровых “ілбоў” 
сядзяць на бардзюрах і кураць. А пры-

росту за дзень – з жабіны прыгоршчы. 
Я ведаю, што гэта не іх віна. Парой ім не 
хапае пэўных матэрыялаў, парой не дае 
працаваць надвор’е. Але кіраўніцтва 
камунгаса не вельмі абцяжарвае сябе, 
каб работа вялася бесперабойна. Як бы 
падшавяліцца, даць людзям матэрыялы і 
такую расцэнку, каб яны працавалі нават 
уначы? Хіба гэта так складана? 

І апошняе. Рух па вуліцы даволі 
інтэнсіўны. Едзе шмат машын, 
веласіпедыстаў, ідуць пешаходы. Для 
ўсіх іх кожны працоўны дзень на дарозе 
стварае пэўныя нязручнасці. Работнікі 
300 метраў бардзюраў з горам папа-
лам устанавілі. Але чаму б услед не па-
дрыхтаваць ходнік і не пакласці 300 
метраў асфальту ці брукаванкі? Цэлы 
месяц людзі змушаны хадзіць проста ся-
род машын, літаральна лезці пад колы, 
выпрабоўваючы свой лёс.  

В.Канстанцінава.

“Крывінка” неаднаразо-
ва пісала пра адсутнасць у 
Бешанковічах каля знач-
ных грамадскіх устаноў 
маленькіх пляцовак для 
зручнай пасадкі-высадкі 
пасажыраў. Іх не мае ні СШ 
№ 2, ні гімназія, ні дзіцячыя 
садкі па Валадарскага і 
Чарняхоўскага. Здавалася 
б, што складанага -- па-
шырыць на паўтара метра 
праезджую частку дарогі 
і на працягу пяці-сямі 
метраў заасфальтаваць не-
абходную пляцоўку? Для 
паважаючай сябе ўлады, 
для ўлады, якая мае ча-
лавечы твар, гэта справа 

аднаго дня. Няўжо, каб 
скрануць справу з мёртвай 
кропкі, трэба праводзіць 
пікеты, выходзіць на 
вуліцу з плакатамі? Спа-
дары начальнікі, вы ж 
складаеце планы развіцця 
Бешанковіч. Няўжо вам 
бракуе мазгоў, каб зрабіць 
зручнасці на кожны дзень 
сабе ж самім і сваім дзет-
кам? 

Такія пляцовачкі 
існуюць каля “Дзяржстра-
ху” і “Белаграпрамбанку”. 
Як цудоўна, калі чалавек 
зможа бяспечна, не ства-
раючы аварыйнай сітуацыі 
спыніць аўтамабіль не 

проста на вуліцы, а крыху 
збочыць з яе. 

Чаму каля райвыкан-
каму, дзе працуе сорак 
чалавек, ёсць шыкарная 
стаянка на два дзесяткі 
аўтамабіляў, а каля школ і 
садкоў, дзе выхоўваюцца 
сотні дзетак, няма нават 
маленькай пляцоўкі на 
адзін-два аўта, дзе б дзеці 
змаглі бяспечна сесці ў 
аўтамабіль і пакінуць яго? 

Нам што, каб пабуда-
ваць тыя пляцоўкі, трэ-
ба чакаць Года дзіцяці 
або персанальнага 
прэзідэнцкага ўказу?  

Г. Станкевіч.

http://haradok.belarda.org - сайт нашага рэгіёна

Бяроза

Аб’явА
Каб атрымліваць кожны 

нумар газеты «Крывінка» 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя “Крывінка” 
змяшчае бясплатныя 
абвесткі чытачоў выдання. 
Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэле-
фануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы пра-
вы спажыўца, працаўніка, 
то даем эфектыўныя па-
рады па абароне права і по-
шуку бясплатных юрыстаў. 
Звяртайцеся на адрас газе-
ты «Крывінка».

НАПІШЫ!
 Мікалай Аўтуховіч:220050, г. 

Менск, вул. Валадарскага, 2, Сіза 
№1, камэра 14 

Юры Лявонаў:220050, г. Менск, 
вул. Валадарскага, 2, Сіза №1, ка-
мэра 54 

Уладзімер Асіпенка:220050, г. 
Менск, вул. Валадарскага, 2, Сіза 
№1, камэра 22 

Іван Шыла: 211172, Віцебская 
вобл., Лепельскі р-н, п/о Межыца, 
в/ч 06405 

Зьміцер Хведарук: 222169, Мен-
ская вобл., г.Жодзіна, в/ч 18662. 

Франак Вячорка: 247760, г. Ма-
зыр, вул. Астроўскага, в/ч 48694

Вельмі патрэбная работа праводзіцца 
па вуліцы імя Чарняхоўскага. Адслужыўшыя 
трубы ацяплення мяняюць на новыя, 
ізаляваныя. І самы час падказаць заказчы-
кам праводзімых работ, што пасля таго, як 
новыя трубы засыпаны зямлёй, а траншэю 
зараўнялі, работа яшчэ не скончана. Заста-
ецца яшчэ адна важная справа – рэкультыва-
цыя парушанага ўчастка. Мы ж павінны ўсю 
вясну любавацца горамі чырвонай глебы, 
вывернутай з таго свету, а потым і тым пуста-
зеллем, што пакрысе ўзыдзе на разроўненых 
пляцах. Няхай бы прывезлі прычэп-другі 
чарназёму ды й пасеялі па парушанаму 
месцу нейкую сумесь траў. Глядзіш – і бруду 
стане менш, і не трэба будзе ў чарговыя “Ме-
рапрыемствы” запісваць яшчэ адно задан-
не для безгаловых. А насельніцтву можна 
аб’явіць конкурс: разбіць каля той траншэі ў 
сябе пад вокнамі кветнікі, каб вока радавалі. 
Колькі радасці можа прынесці здавалася б 
простая замена труб у Бешанковічах. 

Пакуль што на засыпаных траншэях ціш. 
Ні то пішуцца планы, ні то ўсё так і застанец-
ца да наступнай замены – невядома. А на па-
рушанай зямлі паціху ўсходзіць лябяда.

Г.Мікалаеў.

Вакол старых 
“Жыгулёў”

У Бешанковічах за некалькі апошніх 
гадоў значна вырасла колькасць 
аўтамабіляў. Кожны стараецца не ад-
стаць ад суседа. Але ж людзі маюць роз-
ныя магчымасці, а таму адны купляюць 
шыкоўную машыну замежнай вытворчасці, 
іншыя набываюць старэнькага “Жыгулён-
ка”. 

Усе замежныя мадэлі працуюць на вы-
сокаактанавым бензіне. Спалены, ён мае 
саладкаваты прысмак. А калі ў паветры 
з’явіўся пах няспаленага бензіну, значыць 
праехалі “Жыгулі”. Большасць іх мадэляў 
маюць 15-20-гадовы ўзрост. Расход паліва 
ў іх 8-10 літраў на 100 км. А замежныя 
аўтамабілі спальваюць 5-8 літраў. Розніца 
ў расходзе ўзнікае з-за таго, што “Жыгулі” 
маюць недасканалую і проста састарэлую 
паліўную карбюратарную сістэму. Яны 
не проста спальваюць намнога больш 
бензіну, частку яго яны выкідаюць разам 
з адпрацаванымі газамі ў атмасферу. І ўсе, 
хто знаходзіцца паблізу, удыхае тую сумесь 
сваімі лёгкімі. Расплочваюцца за такі “как-
тэйль” парушэннямі здароўя і хваробамі.

Ці не прыйшла пара заканадаўча 
аформіць забарону выкарыстоўвання ста-
рых “Жыгулёў”, або ўвесці на іх уладальнікаў 
спецыяльны падатак, які б хоць часткова 
кампенсаваў шкоду?

Г.Аляксандраў. 
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НОВАЯ КАЛГАсНАЯ 
ПАЛІТЫКА

Тук, тук… Хто ў цераме жыве?

Толькі 20-га мая жыхары 
райцэнтра дачакаліся, калі 
на большыя яміны некалькіх 
галоўных вуліц пакладуць 
лапікі асфальту. Прычым ра-
монт той быў зроблены так 
абыякава, што на месцы ра-
нейшай яміны ўзвялі ладны 
бугор. 

Я яшчэ магу зразумець 
нашу мясцовую ўладу, якой 
хапае сродкаў, каб купіць сабе 
для службовага карыстання 

дарагія аўтамабілі і не хапае 
мазгоў, каб трывала залапіць 
выбоіны на вуліцах. Але я ніяк 
не зразумею местачковага 
абывацеля, які жыве на тых 
вуліцах і рэгулярна выбірае 
тую ўладу. Вы скажаце: “Што 
трэба чакаць ад абывацеля, 
галоўным прадуктам харча-
вання якога з’яўляецца ал-
каголь?” Але ж ёсць у нас ня-
мала і няп’ючых, паважаных 
грамадзян. 

Пэўна, за гады савец-
кай улады чалавека зрабілі 
сапраўдным “пафігістам”, 
настолькі адвучылі ад па-
чуцця гаспадара на сваёй 
зямлі, што ён не хоча гля-
нуць далей свайго носа. І 
такое становішча спраў цал-

кам задавальняе сучасную 
ўладу. Сёння мы не маем не 
толькі масавых палітычных 
партый. Мы не маем увогуле 
ніякіх уплывовых грамадскіх 
арганізацый. Ёсць толькі 
некалькі праўладных, кштал-
ту ветэранцкіх. Яны нікуды не 
ўмешваюцца і могуць толькі 
паклапаціцца пра сябе ці 
даць хвалебны артыкул у га-
зету да юбілея. А здаровай 
уплывовай грамадскай думкі, 
якой улада баялася б, проста 
не існуе. Наша смеласць ёсць, 
але жыве яна не далей улас-
най кухні. А таму прыходзіцца 
ездзіць па гарбатых дарогах і 
дзякаваць хоць за тое. 

Г. Мікалаеў.

Вядомая праграма па 
будаўніцтву на сяле пра-
цягвае сваё шэсце і на 
бешанковіцкай зямлі. Сё-
лета да ўжо ўзведзеных 
аграгарадкоў у Вярхоўі і 
Ржаўцы, Драздах і Бачэйка-
ве далучыцца і Свяча. 

Нельга казаць, што ўся 
работа праводзіцца бес-
карысная. Рамантуюцца 
вуліцы, узводзяцца новыя 
ходнікі, абнаўляюццца 
будынкі школ і садкоў. 
Але ніяк нельга згадзіцца 
з тэзісам, што тое жыл-
лё, якое масава штам-
пуюць будаўнікі на сяле, 
так патрэбна сённяшняму 

селяніну. Будуецца яно 
на скорую руку, з многімі 
адхіленнямі ад праекта, 
якія не паляпшаюць, а 
значна пагаршаюць якасць 
пабудаванага. 

Я магу пагадзіцца: чым 
ніякае жыллё, дык лепей 
такое. Але ж тыя сродкі, што 
ўкладаюцца сёння ў гэта 
будаўніцтва, па-сутнасці 
марнатравяцца. У пало-
ве выпадкаў насельнікамі 
пабудаваных “церамоў” 
з’яўляюцца выпадковыя 
людзі, а то і проста “бы-
лыя насельнікі турам”. Пра 
які ўклад у справу пад’ёма 
сельскай гаспадаркі мож-

на марыць з такім кантын-
гентам? Ці не лепей было 
б тыя сродкі выдзеліць 
сем’ям, якія яшчэ ёсць на 
сяле, і на якіх трымаюцца 
тыя сельскагаспадарчыя 
прадпрыемствы. Яны б 
самі вырашылі, будаваць 
сабе жыллё ці не. А калі б 
жыллё будавалася, то яно 
б выкарыстоўвалася б по-
тым не дзесяць-пятнаццаць 
гадоў, а сотні і сотні. 

Наша вёска мае ўжо 
шмат “помнікаў” часоў 
Хрушчова і Брэжнева. 
Зараз да іх далучаюцца 
помнікі новай эпохі.  

Г.Станкевіч.

ВЯЛІКІ дЗЯКУЙ!

Ці плоцяць 
чыноўнікі?

Цікавую палітыку пачалі 
праводзіць у нашым раёне. 
Замест таго, каб адвучыць 

ад гарэлкі і навучыць працаваць 
мясцовы люд, на летні перыяд у многія 
гаспадаркі раёна ў якасці пастухоў 
запрашаюць… цыганаў. Зарплата 
ім прапаноўваецца даволі высокая, 
каля двух мільёнаў рублёў за месяц. 
Станоўчы вопыт выкарыстоўвання 
цыганаў у нашым раёне ўжо ёсць, а 
таму раённае начальства не супраць 
яго шырэйшаму распаўсюджванню.

Прычына таму наступная. Галоўным 
“ворагам” мясцовых калгасных 
пастухоў застаецца алкаголь, які яны 
прымаюць рэгулярна і ў неабмежаванай 
колькасці. Гэта прыводзіць да таго, што 

калгасныя спецыялісты вымушаны не 
займацца сваімі асноўнымі справамі, а 
напружвацца кожны дзень, каб жывёла 
была своечасова выгнана ў поле. 

Мне здаецца, штокіраўніцтва 
калгасаў ідзе па лініі найменшага 
супраціву і проста не жадае 
мэтанакіравана змагацца з п’янствам. 
Болей таго, яно свядома апускае 
рукі. Калі адмовіцца ад паслуг “сваіх” 
п’яніцаў, то праблемы з імі звязаныя 
нікуды не знікнуць. Бо людзі, якія 
п’юць, ствараюць пэўную небяспеку 
для грамадства. А калі іх яшчэ пакінуць 
без працы, то колькасць злачынстваў у 
раёне несумненна вырасце. 

М. Васільеў.

У красавіцкім нума-
ры “Крывінка” ўжо пісала 
пра справы старшыні 
Верхнякрывінскага сельска-
га савета Сінкевіч Т.К. З таго 
часу куча камення каля яе 
дачы значна падрасла. Да-
рога ж у Старых Ранчыцах 
па-ранейшаму застаецца не 
рамантаваная. Ніхто ў рэдак-
цыю “Крывінкі” з нагоды ар-
тыкула не тэлефанаваў, факты 
не ўдакладняў, справай не 
цікавіўся.

Я б не вяртаўся да той 
заметкі, каб не чарговы вы-
падак. 28 мая 2009 года ся-

род белага дня (у 15.30) на 
прысядзібны ўчастак той жа 
Сінкевіч у тых жа Старых Ран-
чыцах заехаў апырсківальнік, 
і пачаў праводзіць апрацоўку 
участка нейкімі хімікатамі. 
Надвор’е было даволі ветра-
нае. Насельніцтва вёскі пра 
тую хімапрацоўку апавешча-
на не было. 

На гэты раз “Крывінка” 
ўзнімае пытанне аб права-
моцнасці ўказаных дзеянняў. 
Вядома, што правядзенне лю-
бых работ з хімікатамі ў межах 
населенага пункта забароне-
на. Або розных начальнікаў 

гэта забарона не датычыцца? 
І яшчэ. Я не думаю, каб 

аклад хаця б і старшыні сель-
скага савета дазваляў займац-
ца на сваім прысядзібным 
участку такой дорагакаштую-
чай працай. Улічваючы кошт 
ядахімікату, амартызацыю 
тэхнікі, зарплату трактарыста 
і перагон транспартнага срод-
ку ўсё задавальненне павінна 
было выліцца ў ладную ка-
пейчыну. Або чыноўнікі не 
плоцяць за задавальненні?

Г.Станкевіч.
На здымку: хімапрацоўка 

Старых Ранчыц.

Лёс старой школы
Новы будынак СШ 

№1 ляжыць на ўскраіне 
Бешанковіч на так званым 
аэрадроме. А вось буды-
нак, дзе яна знаходзілася 
раней, застаецца нікому не 
патрэбны. Тэрыторыя, якая 
да яго прылягае, ажывае 
толькі ў першую суботу лю-
тага, калі сюды збіраюцца 
былыя выпускнікі. Яны б не 
супраць і зайсці ў старую 
школу, успомніць нешта до-
брае, але ж стан будынка 
аварыйны. 

Яго рэгулярна беляць, 
абкошваюць наўкол яго 
траву, але не больш таго. 
Ён даваеннай пабудовы і 
сёлета адзначыў бы ўжо 70-
гадовы юбілей, што зусім 
нямнога для капітальнага 
збудавання. 

Будынак патрабуе 
капітальнага рамонту. Той, 
хто яго купіць, павінен 

укласці ў рамонт вялікія 
сродкі. Яны акупяцца, бо 
тут можна размясціць вы-
творчы аб’ект або нешта 
сацыяльнае. Будынак у цэн-
тры Бешанковіч павінен 
прыносіць прыбытак ужо 
сёння. Пакуль што ён з 
кожным годам старэе, і за-
траты на тое, каб даць яму 
новае жыццё, мусяць быць 
большымі і большымі. 
Чаму ж не знойдзецца 
ніякі прадпрымальнік, хто 
б надаў старой школе но-
вае жыццё? Мусіць, пры 
той дзяржаўнай палітыцы, 
якая праводзіцца, стаць 
уладальнікам старой раз-
валенай будыніны  вялікай 
выгады няма. Але ж вы-
йгрыш яшчэ меншы, што 
яна ўсё больш старэе і раз-
вальваецца. 

На маю думку, і пры гэ-
тай палітыцы ўлады мусяць 

прадаць яго як найхутчэй, 
нават за чыста сімвалічную 
плату. Гэта будзе разумней, 
чым яго сённяшні горкі лёс.

М.Васільеў.

На здымку: будынак чакае 
гаспадара.

Квіткі на “Славянскі 
базар” падаражэлі 

29 траўня ў Віцебску 
распачаўся продаж квіткоў 
на фэстывальныя канцэр-
ты. Самыя дарагія кашту-
юць 350 тысяч рублёў — 
гэта квіткі на ўрачыстае 
адкрыцьцё “Славянскага 
базару”.

Мікалай Васенда, ды-
рэктар Летняга амфітэатру  
згадаў, што летась кошт 
квіткоў на першую 
афіцыйную фэстывальную 
імпрэзу дасягаў 210 тысяч 
на самыя лепшыя месцы 
глядзельнай залі. 

У цырымоніі адкрыць-
ця “Славянскага базару”, 
якая сёлета мае адбыцца 
10 ліпеня, традыцыйна 
бярэ ўдзел Аляксандар 
Лукашэнка, выступаючы з 
прамовамі, а таксама най-
больш знакамітыя зоркі 
расейскай і беларускай 
эстрады. Сёлета гэта бу-
дуць Мікалай Баскаў, 
Філіп Кіркораў, Валеры 
Лявонцьеў, Анатоль Ярмо-
ленка, Ядвіга Паплаўская, 
Аляксандар Ціхановіч ды 
іншыя вядомыя артысты. 

Інфармацыя наконт 
таго, што на адкрыцьці 
“Славянскага базару” сьпяе 
пераможца сёлетняга 
“Эўрабачаньня” Аляксан-
дар Рыбак, пакуль не паць-
вярджаецца: у афіцыйнай 
праграме фэстывалю, над-
рукаванай усімі віцебскімі 
СМІ, ягонае імя не пазна-
чана. Няма ў праграме 18-
га Міжнароднага фэсты-
валю і канцэрту вядомага 
італьянскага сьпевака Тота 
Кутуньё, анансавана-
га некалькі дзён таму на 
афіцыйным інтэрнэт-сайце 
“Славянскага базару”. 

Пакуль каля фэстываль-
ных касаў вялікіх чэргаў 
няма. Тыя, хто цікавіцца 
канцэртамі, у асноўным 
бяруць квіткі на “сольнікі” 
Валерыя Мэладзэ і Сафіі 
Ратару, а таксама на шоў 
Барыса Маісеева і канцэрт 
“Зоркі “Радыё “Шансон”, 
якія каштуюць ад 30 да 100 
тысяч. Квіткі на адкрыць-
цё фэстывалю попытам не 
карыстаюцца — мажліва, 
з прычыны надзвычай-

нае дарагоўлі. Таму тра-
дыцыйна нерэалізаваныя 
“лішкі” квіткоў на гэтую 
імпрэзу распаўсюджваюць 
па рэгіёнах і па прадпры-
емствах абласнога цэнтру 
— або ў якасьці прэміі за 
добрую працу, або каб 
работнікі “скінуліся” ды 
выкупілі адзін квіток на 
дзясятак чалавек.

Крыху таньней каш-
туюць квіткі на закрыць-
цё фэстывалю, які будзе 
доўжыцца да 16 ліпеня, 
— ад 60 да 250 тысяч 
рублёў. А самыя танныя, 
як і заўжды, — на кан-
цэрт майстроў мастацтваў 
Украіны і на конкурс ма-
ладых выканаўцаў — ад 10 
да 25 тысяч рублёў. 

Дарэчы, сёлета на 
спаборніцтвах маладых 
сьпевакоў прадстаўляць 
суседнія краіны будуць 
два ўраджэнцы Гомелю: 
Зьміцер Даніленка будзе 
змагацца з супернікамі 
ад імя Расеі, а Андрэй 
Коласаў — як прадстаўнік 
Беларусі.
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ВЫНІКІ ВІЗЫТУ ПУЦІНА 
Валер Карбалевіч

Ці атрымаюць беларус-
кія тавары льготны доступ 
на расейскі рынак?

Карбалевіч: “Напярэ-
дадні візыту расейска-
га прэм’ера беларускія 
кіраўнікі выступілі з рэз-
кай крытыкай палітыкі Ма-
сквы. Галоўны сэнс заяваў 
і прэзыдэнта Лукашэнкі, і 
прэм’ера Сідорскага палягаў 
у тым, што Расея блякуе про-
даж беларускіх тавараў на 
расейскім рынку. Уладзімер 
Пуцін таксама заяўляў, што 
Расея будзе падтрымліваць 
ільготамі сваіх нацыянальных 
вытворцаў.

Але вось Пуцін прыехаў 
у Менск і на выніковай 
прэсавай канфэрэнцыі 
адзначыў, што на беларускія 
тавары распаўсюджаны 
тыя ж ільготы, што і на та-
вары расейскіх вытворцаў, 
маўляў, няма ніякіх праблем. 
Як тут разабрацца ў гэтай 
блытаніне? Чым жа незадаво-
леныя беларускія кіраўнікі?”

Манёнак: “Рэч у тым, 
што ў Расеі існуе некалькі 
праграмаў дзяржпадтрымкі 
сваіх вытворцаў. Зразуме-
ла, што ў крызіс склада-
на падтрымліваць і сваіх, і 
беларускіх вытворцаў. Таму 
і ўзьнікаюць цяжкасьці. Але 
Расея зрабіла крок насу-
страч Беларусі. Напрыканцы 
мінулага году было прыня-
тае рашэньне Міністэрства 
эканамічнага разьвіцьця 
РФ аб прэфэрэнцыяльнай 
папраўцы пры правядзеньні 
тэндэраў. Гэты дакумэнт 
адсякаў беларускую прадук-
цыю, найперш прадукцыю 
прадпрыемстваў машына-
будаваньня, ад расейскага 
рынку.

Але беларускія чыноўнікі 
зрабілі неймаверныя 
намаганьні, каб зьняць гэ-
тыя бар’еры. І расейскі 
бок пайшоў насустрач. Па 
больш чым 40 таварных па-
зыцыях Расея вызначыла 
аднолькавыя прэфэрэнцыі 
для расейскіх і беларускіх 
прадпрыемстваў.

Але, акрамя гэтага, у 
Расеі ёсьць і іншыя праграмы 
дзяржпадтрымкі. Апошнім 
часам бакі таргаваліся вакол 
таго, каб на беларускую пра-
дукцыю распаўсюджвалася 
кампэнсацыя працэнтных 
ставак банкаўскіх крэдытаў. 
Масква дала такую кампэнса-
цыю толькі прадпрыемствам, 
якія зьбіраюць сельгастэхніку 
зь беларускіх камплектуючых. 
Бакі дамовіліся цягам месяца 
вырашаць гэтае пытаньне, 
але я сумняваюся, што Расея 
пойдзе на саступкі яшчэ раз”. 

Пытаньне расейскага 
крэдыту

Карбалевіч: “Другое пра-
блемнае пытаньне. Беларусь 
чакае, калі прыйдзе апош-
няя транша расейскага крэ-
дыту ў памеры 500 мільёнаў 
даляраў. Але Масква чамусьці 
зацягвае выдзяленьне гэ-
тых грошай. З выказваньняў 
міністра фінансаў Расеі Ку-
дрына вынікае, што расейскі 
бок прапанаваў гэтую суму 
ў расейскіх рублях, але 
беларускі бок адмовіўся. 
Акрамя таго, Кудрын 
адзначыў, што беларуская 
эканоміка знаходзіцца ў ста-
не неплатаздольнасьці, бан-
круцтва.

Потым выступае Пуцін, 
фактычна абвяргае Кудрына 
і заяўляе, што Расея будзе 
працягваць крэдытную пад-
трымку Беларусі. Дык што з 
крэдытам?”

Манёнак: “Ня згодная, 
што Пуцін зусім абвяргае Ку-
дрына. Проста расейскі віцэ-
прэм’ер зрабіў антыкрызісны 
дыпляматычны ўрок. Сідорскі 
казаў, што ў нас працягваец-
ца рост эканомікі і крызісу 
амаль няма. Тады навошта мы 
просім крэдыт?

Яшчэ мінулым годам Расея 
прыняла рашэньне выдзеліць 
Беларусі крэдыт у памеры 2 
млрд. даляраў. Спачатку Ма-
сква хацела выставіць Менску 
жорсткія ўмовы выдзяленьня 
крэдыту. Але першыя траншы 
прыйшлі амаль без умоваў.

Палітычны складнік 
крэдыту

Манёнак: “Цяпер сытуа-
цыя ў расейскай эканоміцы 
пагоршылася, крэдыт 
выдзеліць складаней. Але, 
мусіць, ёсьць і палітычныя 
ўмовы, напрыклад — 
прызнаньне Беларусьсю 
незалежнасьці Паўднёвай 
Асэтыі і Абхазіі”. 

Суздальцаў: “Канечне, 
Расея цудоўна інфармаваная 
пра цяжкі эканамічны стан 
Беларусі. Заява Кудрына была 
ўзгоднена з Пуціным. Дарэчы, 
Кудрын — прафэсар катэдры, 
суседняй з маёй, у Вышэйшай 
школе эканомікі. Абяцаньне 
Пуціна ня кінуць Беларусь 
у бядзе правільнае. Але вы-
лучэньне крэдыту адбудзец-
ца толькі ў форс-мажорнай 
сытуацыі, каб прадухіліць 
хаос у беларускай эканоміцы.

Праблема ня толькі ў тым, 
што Беларусь адмаўляецца 
прызнаваць незалежнасьць 
Паўднёвай Асэтыі і Абхазіі. 
Сярод расейскай палітычнай 
клясы стаў модным недавер 
да Лукашэнкі. У Маскве ёсьць 
упэўненасьць, што Беларусь 
не зьбіраецца вяртаць крэ-

дыты, што Менск успрымае 
крэдыты як кампэнсацыю за 
крызіс, які прыйшоў у Бела-
русь з Расеі. 

Цікава, што нядаўна Бела-
русь прасіла ў Масквы новы 
крэдыт у рублях. А вось ця-
пер высьвятляецца, што ў ру-
блях Менск браць апошнюю 
траншу ня хоча. Зьявіліся 
чуткі, што Беларусі абяцаны 1 
млрд. даляраў за прызнаньне 
незалежнасьці Косава”. 

Крэдыты для 
будаўніцтва АЭС

Карбалевіч: “Той жа Аляк-
сей Кудрын агучыў цікавую 
інфармацыю. Высьвятляецца, 
што Беларусь просіць у Расеі 
крэдыт у 9 млрд. даляраў на 
будаўніцтва АЭС. Беларускія 
ўлады гэтую інфармацыю 
хаваюць, думаю, зь дзьвюх 
прычын. Па-першае, хаваюць 
тое, што АЭС каштуе так до-
рага. Дагэтуль прадстаўнікі 
атамнага лобі казалі, што АЭС 
будзе каштаваць 2—3 млрд. 
даляраў. Па-другое, калі Ра-
сея выдзеліць такую суму 
крэдытаў, то гэта азначае, 
што Беларусь трапляе ў ра-
сейскую даўгавую пастку на 
доўгія гады”. 

Манёнак: “Не прынята 
канчатковага рашэньня аб 
будаўніцтве АЭС. Ня зро-
блена тэхніка-эканамічнага 
абгрунтаваньня праекту. 
Таму незразумела, на якой 
падставе вызначылі кошт 
будаўніцтва АЭС. Калі ўявіць, 
што Расея выдзеліць такі 
вялікі крэдыт, то гэтыя грошы 
нельга будзе выкарыстаць 
дзеля папаўненьня золатава-
лютных рэзэрваў. Яны будуць 
пераведзены на рахунак ра-
сейскай кампаніі “Атамстрой-
экспарт”, якая будзе будаваць 
нашу АЭС. Гэта несур’ёзна. 
Магчыма, гэта быў нейкі 
пробны шар”. 

Суздальцаў: “Гэта ка-
тастрофа. Каб вывесьці Бе-
ларусь з крызісу, патрэбна 
15—17 млрд. даляраў. Але 
пры гэтай ўладзе грошы да-
ваць бессэнсоўна. Субсыдыі 
Расеі за 15 гадоў склалі 52 
млрд. даляраў. Толку ніякага. 
Гэта бункер. Беларусь цяпер 
натуральна шантажуе Ра-
сею. Маўляў, калі не дасьцё 9 
млрд. даляраў на АЭС, то мы 
аддамо будаўніцтва станцыі 
кампаніі іншай краіны. А 
скончыцца ўсё па грузінскім 
варыянце: калі не дасьцё гро-
шай, то мы прымем на сва-
ёй тэрыторыі ваенную базу 
НАТО. Дайце грошай, тады 
мы ня ўступім ва “Ўсходняе 
партнэрства”. Дайце грошай, 
тады мы прызнаем незалеж-
насьць Паўднёвай Асэтыі і 
Абхазіі. Гэта лімітрофія”.

сусьветны банк дае на 
энэргазьберажэньне 

Андрей Ляхович 

В настоящее время рано говорить 
о том, что процесс политиче-
ской либерализации в Белару-

си является необратимым. Вероятность 
ухудшения отношений режима с Западом  
существует. Шаги в направлении полити-
ческой либерализации власть рассматри-
вает как товар, за который Запад должен 
платить. В том числе кредитами и инвести-
циями. Если Запад платить не будет, то Лу-
кашенко не «будет продавать свой товар. 
Значит, за шагами, которые были сделаны 
режимом именно как встречные, как вы-
разился Лукашенко, «беспрецедентные 
шаги доброй воли», могут последовать 
шаги в обратном направлении. 

Однако в Беларуси происходят си-
стемные, необратимые изменения в дру-
гих сферах. Они не столь очевидны для 
Запада и ряда белорусских наблюдате-
лей, как шаги в направлении политиче-
ской либерализации, но имеют важное 
значение для перспектив изменения по-
литической системы Беларуси. 

Изменения в составе власти: от си-
ловиков к технократам 

Изменения в государственной по-
литике, которые являются очевидными, 
особенно если рассмотреть этот про-
цесс в ретроспективе, являются произ-
водными от изменений в составе власти. 
Изменения в расстановке сил во власти, 
которые определяют политический курс, 
имеют свою логику. 

В ситуации, когда Россия оказывала 
значительную экономическую поддерж-
ку и не требовала серьезных уступок, 
особое внимание власти было направле-
но не столько на производство ресурсов, 
сколько на контроль за распределением 
ресурсов. Экономические менеджеры 
в составе правительства имели статус 
«мальчиков для битья». Лукашенко де-
монстрировал роль «борца с коррупци-
ей», «грозы номенклатуры». Секретарь 
Совета Безопасности Шейман имел ста-
тус второго человека в государстве. Зна-
чение силовых и контрольных структур 
в политической системе было весьма 
значительным. Группа Шеймана оказы-
вала заметное влияние на внутреннюю и 
внешнюю политику Беларуси. 

В январе 2004 г. Россия использовала 
самый мощный имеющийся в ее распо-
ряжении рычаг давления на Беларусь – 
прекратила поставки газа и потребовала 
серьезных уступок, шагов в направлении 
«настоящей» интеграции. Это был первый 
сигнал к тому, что приоритетной задачей 
власти должна быть модернизация эко-
номики. Экономические топ-менеджеры, 
«технократы» перестали быть «мальчика-
ми для битья». Значение «технократов» и 
«силовиков» стало паритетным. Однако 
существенного усиления влияния пер-
вых не произошло. В марте 2004 г. страны 
Балтии вступили в НАТО, а в мае – в ЕС. 
В декабре 2004 г. «оранжевые» победили 
на президентских выборах в Украине и 
провозгласили курс на евроинтеграцию. 
России снова стало не до Беларуси. 

В конце марта 2006 г. Россия заявила 
о переходе на рыночные цены на энер-
гоносители в отношениях с Беларусью. 
Задачи модернизации экономики, повы-
шения энергоэффективности стали во-
просами выживания. Потерпела пораже-
ние и была устранена группа Шеймана. 
Экономическая либерализация означает 
снижение роли контрольных и силовых 
структур в политической системе. Наме-
чается тенденция превращения силовых 
структур в правоохранительные. 

В значительной степени в результате 
перехода на новые, «прагматичные» от-
ношения с Россией власть предприни-
мает попытку нормализации отношений 
с Западом. Отношения с Западом пере-
стают быть производными от отношений 
с Россией. 

Во власти усиливается влияние ди-
пломатов и юристов. Они должны вы-
полнять ряд весьма важных сейчас 
функций. Во-первых, вести диалог с За-
падом. Во-вторых, руководить работой 
по совершенствованию, повышению 
адаптационных характеристик системы 
государственного управления. В-третьих, 
руководить работой по изменению зако-
нодательства для расширения процесса 
экономической либерализации. 

Именно для выполнения этих функ-
ций 15 июля 2008 г. дипломат, разведчик 
В.Макей был назначен главой АП. Так как 
Запад сделал ряд шагов навстречу офици-
альному Минску, появились перспективы 
активизации отношений, 9 января 2009 г. 
была повышена в должности заместитель 
главы АП Н.Петкевич. Занимая должность 
первого заместителя главы АП, она по-
лучила больше возможностей активизи-
ровать работу власти по всем указанным 
направлениям. Кроме того, назначение 
Петкевич и ряда других должностных лиц 
в январе указывает на тенденцию омоло-
жения состава АП. 

Усиливается влияние «экономических 
националистов», имеющих опыт управле-
ния экономикой и способных вести жест-
кий диалог с Россией. В данном случае 
имеется в виду группа «технократов» во 
главе с  премьер-министром С.Сидорским 
и первым вице-премьер В.Семашко. Их 
позиции еще более усилились в услови-
ях финансового кризиса, так как хороших 
топ-менеджеров в Беларуси – острый 
дефицит. От панславизма – к европейско-
сти 

В период 1996-1999 гг. Лукашенко на-
деялся сменить больного Ельцина, стать 
президентом «союзного государства». 
Старые и молодые коммунисты, старые 
комсомольцы во власти считали веро-
ятной ротацию из республики в Москву: 
такие ротации практиковались в совет-
ское время. В 1999 г. Ельцин дал понять 
Лукашенко, что у него будет другой пре-
емник. В июне 2002 г. В.Путин предложил 
Беларуси вступить в состав России на 
правах 90-го субъекта РФ. Это означало, 
что максимум, что Москва может предло-
жить Лукашенко – это пост губернатора. 
Соответствующее понижение в статусе и 
зависимость от Кремля были предложе-
ны представителям белорусской правя-
щей элиты. 

В 2001-2002 гг. была проведена круп-
ная чистка правящей элиты: этнические 
русские на высоких должностях были 
заменены белорусами. Власть стала бе-
лорусской по происхождению. Лиц, сде-
лавших карьеру в советское время, на 
высоких должностях сменяют получив-
шие образование в независимой Белару-
си, учившие белорусский язык и историю 
Беларуси. 

Все более жесткая, конкретная ситуа-
ция в отношениях с Россией не оставляет 
представителям власти выбора. Если они 
не хотят быть русскими, марионетками и 
вассалами России, то они должны быть 
белорусами и европейцами. 

Ад рэдакцыі. Зацікаўленыя чытачы 
могуць замовіць у рэдакцыі рассылку 
аналітычных артыкулаў палітолага Ан-
дрэя Ляховіча.

В БЕЛАРУСИ 
ПРОИСХОдЯТ 
ИЗМЕНЕНИЯ 

Радыё Свабода
Сусьветны Банк ухваліў 

выдзяленьне Беларусі крэ-
дыту памерам 125 мільёнаў 
даляраў для фінансаваньня 
праграмы коштам 193,1 
мільёна даляраў, накіраванай 
на павышэньне эфэктыўнасьці 
энэргавыкарыстаньня ў абра-
ных гарадах краіны. На сай-
це арганізацыі адзначаюцца 
высілкі афіцыйнага Менску ў 
гэтай справе цягам апошніх 
гадоў і падкрэсьліваецца важ-
насьць гэтага накірунку ў кан-
тэксьце падвышэньня цэнаў 
на энэрганосьбіты і агульнага 
фінансавага крызысу.

“На сёньняшні дзень — 

гэта наша самая вялікая 
пазыка Беларусі”, — 
кажа Марцін Рэйзэр, 
дырэктар арганізацыі 
для Ўкраіны, Беларусі і 
Малдовы.

Праект мае на мэце 
надаць шасьці наяўным 
цепластанцыям маг-
чымасьць генэра-
ваць і электраэнэргію 
шляхам устаноўкі на 
іх электратурбінаў і 
электрарухавікоў. Па-
водле падлікаў Сусьвет-
нага Банку, выканань-
не праекту дазволіць 
эканоміць каля 90 мільёнаў 
кубічных мэтраў газу ў год 

і скароціць гадавыя выкіды 
вуглякіслага газу ў атмасфэру 
на 165 тысяч тонаў.
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10  ответов про «Восточное партнерство»

Алесь дашчынскі

Аляксандар Лукашэнка 
сваім указам скараціў 
расходную частку 

рэспубліканскага бюджэту на 2009 
год на 2,8 трыльёна рублёў. Ця-
пер бюджэт бездэфіцытны, ягоныя 
прыбыткі і выдаткі зацьверджаны 
ў памеры 54,9 трыльёна рублёў. 
Поўнай яснасьці, што патрапіла пад 
скарачэньне фінансаваньня, пакуль 
няма.

Паводле начальніка 
ўпраўленьня інфармацыі Нацыя-
нальнага банку Анатоля Драздова, 
бездэфіцытны бюджэт — гэта адно 
з патрабаваньняў МВФ для выдзя-
леньня Беларусі стабілізацыйнага 
крэдыту. 

“Згодна з падпісаным мэма-
рандумам, мы ня маем права мець 
дэфіцытны бюджэт. Мы ўзялі такое 
абавязаньне. Гэта стандартнае па-
трабаваньне МВФ. Яны кажуць: калі 
ў вас будзе дэфіцытны бюджэт, як вы 
вернеце крэдыт? Мы падпісалі і свае 
абавязаньні выконваем”. 

Як бы хто ні стараўся, але да-
вядзецца дэвальваваць беларускі 
рубель.

У камэнтары да ўказу прэзыдэнц-
кая прэсавая служба адзначае, што 
ў мэтах аптымізацыі дзяржаўных 
выдаткаў прадугледжана скара-
чэньне выдаткаў на набыцьцё 
тавараў працяглага карыстаньня 
і капітальныя рамонты. Рэсурсы 
бюджэту будуць сканцэнтрава-
ныя на фінансаваньні сацыяльных 
і вытворчых аб’ектаў, якія маюць 
агульнарэспубліканскае значэньне. 

Таксама дазволіла зьменшыць 
дзяржаўныя выдаткі інвэнтарызацыя 

дзяржпраграмаў, выключэньне зь іх 
малаэфэктыўных мерапрыемстваў і 
інвэстпраектаў. 

Плянуецца павялічыць выдаткі 
рэспубліканскага фонду падтрымкі 
вытворцаў сельскагаспадарчай 
прадукцыі, харчаваньня і аграрнай 
навукі, ліміт зьнешняга дзяржаўнага 
доўгу, памер сродкаў, якія 
накіроўваюцца на кампэнсацыю 
юрыдычным асобам часткі працэнтаў 
за карыстаньне банкаўскімі 
крэдытамі і на аказаньне фінансавай 
дапамогі юрыдычным асобам і 
індывідуальным прадпрымальнікам, 
а таксама выдаткі на фінансаваньне 
дзяржаўных праграмаў.

Аднак, паводле прэзыдэнцкай 
прэс-службы, нягледзячы на больш 
жорсткую бюджэтную палітыку ад-
носна бальшыні выдаткаў, найбольш 
значныя для дзяржавы сацыяльныя 
выдаткі ў бюджэце захаваліся. 

Камэнтуючы сытуацыю, кіраўнік 
аналітычнага цэнтру “Стратэгія” 
Леанід Заіка адзначыў, што ва 
ўмовах крызісу і іншыя краіны ска-
рачаюць бюджэты. Прычым і гэтыя 
новыя бюджэты — пераходныя, бо 
іх давядзецца яшчэ карэктаваць 
у верасьні-кастрычніку. “Нічога 
асаблівага не адбываецца — крызіс. 
Курс даляра будзе расьці пры любым 
бюджэце — нулявым, станоўчым 
ці адмоўным. У нас толькі ў гандлі з 
Расеяй штомесяц дэфіцыт складае 
600 мільёнаў даляраў. Як бы хто ні 
стараўся, але давядзецца дэвальва-
ваць беларускі рубель”.  Спадар Заіка 
прагназуе зьмяншэньне заробкаў і 
пэнсій у даляравым эквіваленце. Бо 
ва ўмовах крызісу іх рост немагчы-
ма захаваць.

С помощью европейских 
чиновников и самых се-
рьезных документов мы 

поискали простые ответы на вопро-
сы, которые чаще всего задают про 
новую инициативу. 

1. Какие страны входят в «Вос-
точное партнерство»? 

Армения, Азербайджан, Бела-
русь, Грузия, Молдова, Украина. 

2. Почему Европейский Союз 
выступил с этой инициативой? 

Успешное расширение Евросою-
за сделало эти страны ближе к ЕС, а 
их безопасность, 
стабильность и 
благоустройство 
стали сильно 
влиять на Европу. 
Эти страны в раз-
личной степени 
осуществляют по-
литические, эко-
номические и социальные реформы 
и высказали желание стать ближе к 
Европейскому Союзу. 

Вместе с «Восточным партнер-
ством» ЕС предлагает сконцентри-
роваться на далеко идущих планах 
по поддержке демократических и 
рыночно ориентированных реформ 
и таким образом способствовать их 
политической и экономической ста-
бильности. 

3. Предложение общее для 
всех стран или зависит от догово-
ренности с ЕС? 

«Восточное партнерство» пред-
лагает и двусторонние, и много-
сторонние меры для расширения 
сотрудничества. Есть различные 
степени развития двусторонних от-
ношений. С Украиной и Молдовой, 
к примеру, у Евросоюза намного бо-
лее глубокие отношения. Поэтому у 
ЕС будет индивидуальный подход к 
каждой стране. Насколько далеко 
ЕС пойдет в отношениях с каждой 
страной, будет зависеть от прогрес-
са, сделанного партнерами в их ре-
формах. 

4. Каковы главные пункты 
программы «Восточное партнер-
ство»? 

«Восточное партнерство» вклю-
чает в себя торговые соглашения, 
программы по улучшению админи-
стративных функций стран, изуче-
ние возможностей открытия рын-
ков для свободного перемещения 
рабочих, увеличение энергетиче-
ской безопасности, расширение со-
трудничества в сфере охраны окру-
жающей среды. 

5. Как будет финансироваться 

программа «Восточное партнер-
ство»? 

Общая поддержка для шести 
стран будет увеличиваться от €450 
млн в 2008 до €785 млн в 2013 году. 
Это рост примерно на 75%. Это зна-
чит дополнительные €350 млн для 
плановых целей на период с 2010 
до 2013 год. 

Помимо того, ЕС перенаправит 
€250 млн, уже потраченные на реги-
ональные программы в рамках вы-
полнения программы «Восточное 
партнерство». 

6. Приближает ли участие в 
«Восточном партнерстве» пер-
спективы присоединения к Евро-
союзу? 

Участие в «Партнерстве» не озна-
чает обязательного включения в ЕС. 
Все будет зависеть от естественного 
развития двусторонних отношений. 

7. Возможна ли отмена виз 
для жителей стран — участниц 
«Восточного партнерства»? 

Вряд ли это будет очень скоро. 
Поскольку упрощенное перемеще-
ние жителей и отмена виз между 

ЕС и шестью странами «Восточного 
партнерства» зависит от выпол-
нения порой технически сложных 
мер. Таких, как лучшее пограничное 
управление, объединенное контро-
лирование мигрантов. Поэтому для 
этого понадобится некоторое вре-
мя. Но Евросоюз пытается двигаться 
к этому постепенно. 

8. Может ли быть введено 
евро в странах «Восточного пар-
тнерства»? 

Теоретически это возможно, но 
может быть очень долгой перспек-

тивой. Боль-
шинство стран, 
вошедших в Ев-
росоюз в тече-
ние последнего 
расширения, — 
не члены евро-
зоны. 

9. Будет ли 
у жителей шести стран — членов 
«Восточного партнерства» воз-
можность обращаться в Европей-
ский трибунал справедливости? 

Партнерские страны из Восточ-
ной Европы не подпадают под юрис-
дикцию ЕС. Поэтому не входящие в 
ЕС субъекты не могут обращаться к 
Европейскому трибуналу. 

Но есть Европейский суд по 
правам человека в Страсбурге, яв-
ляющийся частью Совета Европы. 
И жители стран-членов, если они 
не довольны решением националь-
ного суда, могут обратиться в Евро-
пейский суд по правам человека. 

10. Как долго будет действо-
вать «Восточное партнерство»? 

Пока финансирование «Вос-
точного партнерства» рассчитано 
до 2013 года. Однако это не значит, 
что по завершении этого срока про-
грамма прекратит свое существо-
вание. Во время ее реализации бу-
дет видно, нужно ли еще что-либо 
улучшать, что делать быстрее, что 
не столь важно и т.д. Поэтому пока 
определен такой срок.

Адно з пытаньняў, 
якое мне неад-
наразова ставілі 

падчас маёй нядаўняй 
паездкі ў сталіцу Беларусі, 
было пра тое, ці ў замежнай 
палітыцы адміністрацыя 
Абамы аддасьць пера-
вагу прагматызму перад 
ідэалізмам. Як урад, так 
і апазыцыя ў Беларусі 
кроўна зацікаўленыя ў ад-
казе на гэтае пытаньне.

НАТО глядзіць на Бе-
ларусь як на магчымую 
пагрозу суседняй Літве. 
Расейскія танкі зь Беларусі 
даехалі б да Вільні за 
паўтары гадзіны. Бела-
русь, малая, 10-мільённая 
дзяржава, можа стварыць і 
іншую пагрозу: 20 адсоткаў 
газу, які Эўразьвяз імпартуе 
з Расеі, ідзе праз гэтую бы-
лую савецкую рэспубліку.

Беларусь таксама — 
сумнавядомы парушальнік 
правоў чалавека. У сваім 
рэйтынгу свабоды прэсы 
Freedom House прызнае 
за Беларусьсю 188-е мес-
ца з агульнай колькасьці 
195 краінаў. А паводле 
Transparency International, 
карупцыя ў Менску боль-
шая, чым у Маскве. У 
Менску адчуваеш сябе пе-
ранесеным назад у часе: 
галоўныя вуліцы сталіцы 

па-ранейшаму носяць 
імёны Леніна, Маркса і Эн-
гельса.

Падчас маёй паездкі 
я быў на абедзе раз-
ам зь вядучымі 
апазыцыянэрамі ў 
асобным кабінэце 
прыватнага рэ-
старану. Кабінэт 
быў асобны, калі 
не лічыць парачкі 
наглядчыкаў, якая 
заняла сваю па-
зыцыю мэтра за 
паўтара ад нас. На 
сустрэчы з былымі 
палітвязьнямі ў 
амэрыканскай ам-
басадзе, дзе сьвятка-
валася 55-годзьдзе вяш-
чаньня Радыё Свабода на 
Беларусь, я пазнаёміўся 
з былым міністрам ганд-
лю, які адседзеў два 
гады ў турме за тое, што 
парваў з рэжымам. А так-
сама з маладым, валявым 
бізнэсоўцам, які адседзеў у 
турме шэсьць гадоў за свае 
апазыцыйныя погляды.

Аляксандр Лукашэнка, 
які кіруе Беларусьсю, гэта 
жорсткі чалавек.

У 1995 годзе яго паве-
траная абарона забіла двух 
амэрыканцаў, зьбіўшы па-
ветраны шар, які заблукаў і 
парушыў паветраную пра-

стору Беларусі.
Злучаным Штатам і 

Эўразьвязу трэба разглед-
зець два пытаньні ў сваіх 
дачыненьнях зь Беларусь-

сю. Толькі каардынацыя 
нашых падыходаў можа 
запэўніць прасоўваньне ў 
бок рэформаў.

Першае пытаньне 
датычыць разьвіцьця 
дэмакратыі. Пасьля хмель-
най эпохі 1990-х, калі зда-
валася, што свабода завітае 
ва ўсе закуткі сьвету, 
прыйшло дзесяцігодзьдзе 
адкату дэмакратыі. Най-
больш трывожныя падзеі 
мелі месца ў Расеі і на яе 
ўскраінах.

Дэмакратызацыя ў 
такіх краінах як Бела-
русь, Грузія і Ўкраіна 
амаль напэўна дапаможа 

ўтаймаваць імпэрскі апэ-
тыт Расеі. Суседнічаючы з 
дэмакратычнымі краінамі, 
Расея была б змуша-
ная перагледзець сваю 

ўнутраную палітыку. Гары 
Каспараў, шахматны 
чэмпіён, які стаў апа-
нэнтам Пуціна, гаво-
рыць аб зьнешніх і 
ўнутраных чыньніках, 
якія могуць мець 
уплыў на падтрымку 
дэмакратыі ў Расеі. 
Спадар Каспараў аргу-
мэнтуе, што зьнешнія 
чыньнікі — тое, што 
адбываецца ў сусед-

зтве з Расеяй — ня 
менш важныя за тое, што 

адбываецца ўнутры Расеі.
Давайце атачаць Ра-

сею дзяржавамі, якія 
дадуць яскравы ўзор 
дэмакратызацыі. Мінула 
ўжо 20 гадоў з часу, калі 
Джордж Буш-старэйшы 
выступіў з прамовай аб 
“адзінай і свабоднай 
Эўропе”, але гэты праект 
толькі напалову законча-
ны.

Па-другое, пэрспэкты-
ва палітычных пераменаў у 
Беларусі можа быць і ня так 
змрочнай, як некаторым 
здаецца. Праўда, апазы-
цыя там слабая. А са свай-
го боку спадар Лукашэнка 

не прапускае нагоды, каб 
зьняверыць яе. Нягледзя-
чы на ўсе доказы, рэжым 
ставіць пад сумненьне 
факт, што масавыя расстрэ-
лы ў Курапатах выконвалі 
сталінскія каты. І спадар 
Лукашэнка — адзіны сярод 
постсавецкіх кіраўнікоў, які 
з гонарам пакінуў за сваімі 
спэцслужбамі назоў “КГБ”.

Але кожны дыктатар 
мае сваю ахілесаву пяту. 
У беларускай улады гэта, 
мабыць, эканоміка. Ра-
сейцы, зь якімі, паводле 
выразу аднаго дыпляма-
та з Эўразьвязу, спадар 
Лукашэнка падтрымлівае 
“блізкія, але дысфунк-
цыянальныя адносіны”, 
апошнімі гадамі зьменшылі 
эканамічную падтрымку 
Беларусі. 

Да таго, Беларусь ня 
здолела застацца ў баку ад 
сусьветнага фінансавага 
крызісу. Паводле таго сама-
га дыплямата, у прыблізна 
25 адсоткаў работнікаў на 
дзяржаўных прадпрыем-
ствах няпоўны працоўны 
тыдзень. Спадар Лукашэн-
ка можа апынуцца ў ня-
выкрутцы, калі ў ягоным 
сацыяльным кантракце 
пачнуць працірацца вы-
разныя дзіркі.

Што рабіць? Лідэры гра-

мадзянскай супольнасьці, 
зь якімі я сустрэўся, былі 
згодныя, што нядаўняе 
вызваленьне палітычных 
вязьняў было вынікам 
ціску з боку Злучаных 
Штатаў і Эўразьвязу.

Ціск трэба працяг-
ваць. Злучаныя Штаты 
павінны адмяніць свае 
санкцыі толькі пад строгімі 
ўмовамі. Вашынгтон не 
павінен паддацца спакусе 
і паставіць вяртаньне амэ-
рыканскага амбасадара, 
якога прымусілі пакінуць 
Беларусь у сакавіку летась 
з-за амэрыканскіх санк-
цый, як дастатковую ўмову. 
На Беларусь трэба ціснуць, 
каб запэўніць больш сва-
боды для СМІ, каб расьсь-
ледаваць справы зьніклых 
апанэнтаў рэжыму, каб 
скончыць з пасыланьнем 
апазыцыянэраў у турмы.

Эўразьвяз са свайго 
боку павінен настойваць, 
каб магчымая эканамічная 
дапамога ўвязвалася з 
палітычнымі рэформамі і 
павагай да правоў чалаве-
ка. 

Вядома, посьпех ня 
прыйдзе хутка і лёгка. Але 
цяпер ня час на недаль-
набачны падыход у стылі 
Realpolitik.

НЯ ЧАС БАВІЦЦА З РЭЖЫМАМ 

Л У К А Ш э Н К А 
с К А РА Ц І ў Бюд Ж эТ 

7 мая в Праге официально стартовала программа Европейского 
Союза «Восточное партнерство». На саммит в столицу Чехии приехали 
президенты и министры 27-ми стран — членов ЕС и 6-ти постсоветских 
республик, принятых в новую европейскую инициативу. 

джэфры Гедмін, прэзыдэнт 
Радыё Свабода/Радыё Сва-
бодная Эўропа, на мінулым 
тыдні наведаў Беларусь і ў 
газэце “Wall Street Journal” 
апублікаваў артыкул “Апош-
няя дыктатура Эўропы”, у якім 
ён выкладае сваё бачаньне 
сытуацыі ў Беларусі.


